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Dagsorden: 

57. møde i GeoDanmark Produktionsforum 

Tid og sted: 1. februar 2024 kl. 9.30-15.30 – Online   

Deltagere: Annette F. Stammerjohan, Merete Hansen, Sten Frandsen, Allan Gyldendal Frederiksen, Eskil Kjærshøj Niel-

sen, Kurt Forbech Toft, Marianne Tomra, Lærke Termøhlen Mikkelsen, Christian Helring Greisik, Jørgen 

Grum, Allan Gyldendal Frederiksen, Kurt Forbech.  

 

  

Afbud:    

Mødeleder: Annette F. Stammerjohan   

Referent: Lærke Termøhlen Mikkelsen    

 

Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat  

Velkommen Velkomst og godkendelse af 

dagsorden 

 

Bilag A - Dagsorden Annette bød velkommen.  

 

Lærke Termøhlen Mikkelsen blev præsenteret som sekretariatsbistand til Pro-

duktionsforum for Fællessekretariatet.  

 

Dagsorden er godkendt uden bemærkninger.  

 

Referat af møde i Produktions-

forum d. 9. november 2023 

 

Bilag B - Referat af 

møde d. 9. novem-

ber 2023 

Lagt på hjemmesi-

den d. 16. november 

2023 

Referat er godkendt.  

 

 

Orientering: status 

på Skikkelsesdata 

for vandløb og Hy-

drologisk tilpasning-

slag  

Status på skikkelsesdata og 

det hydrologiske tilpasningslag   

 

 Skikkelsesdata: Anja Schæffer Strecker (JOB/SDFI)  

Der arbejdes løbende på at gøre det lettere for kommunerne at uploade/afle-

vere data. Der arbejdes bl.a. på at Datamodtagelsen kommer på Dataforsynin-

gens liste af webapps, og vi er i gang med at afsøge evt. muligheder for at op-

sætte en form for testmiljø til at verificere, om attributter på data er korrekte.  
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SDFI har inviteret en række kommuner til at deltage i en vandløbsfaglig refe-

rencegruppe. Der er dels inviteret bredt via Administrativt Ajourføringsforum, 

Produktionsforum og GeoDanmarks nyhedsbrev, dels er der peget på og ud-

sendt målrettet invitation til 13 kommuner med komplekse vandløb. Første 

møde ligger 21 februar, og der er planlagt 4 online-møder af to timers varighed 

henover 2024, hhv. i februar, maj, september og november. På møderne vil 

SDFI præsentere arbejdet med udviklingen af en metode, der skal gøre det 

muligt at tilpasse og indbrænde tilgængelige vandløbsskikkelsesdata i Dan-

marks Højdemodel (DHM) mhp. at få en bedre repræsentation af vandløbene i 

DHM. Derudover vil SDFI rammesætte nogle diskussionsoplæg mhp. vand-

løbsfaglig sparring omkring de valg, SDFI træffer i forbindelse med metodeud-

viklingen.   

 

Der er fokus på kommunikation, og der skal laves webinarer om skikkelsdata 

og tilpasningslag. Louise og Anja skal til KTC møde og tale om skikkelsesdata 

og tilpasningslag.  

 

Merete sagde, at nogle af hendes kommuner gerne vil være med til at lave et 

review af vejledningen, men er i tvivl om hvor meget det kræver. Der efterspør-

ges en præcis beskrivelse af opgaven.  

Anja svarer, at det er nødt til at være kommuner, der skal bruge datamodtagel-

sen, da det er svært for ’WSP’ kommuner at teste en vejledning, der er særligt 

målrettet de kommuner, der skal uploade data igennem Datamodtagelsen.  

 

Allan vil gerne med i referencegruppen, som tidligere vandløbsmedarbejder. 

Anja sender invitationen til Allan.  

 

Annette: Hvem der er WSP og ikke-WSP kommuner? De, der er rakt ud efter, 

er kommuner med særlige eller svære vandløbsstrækninger, vi har ikke taget 

hensyn til om de skal aflevere igennem VASP eller datamodtagelsen.  
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Tilpasningslag: Louise Lillith Magdalena Johansson (JOB/SDFI) 

Louise gav en status på arbejdet i projektet Videreudvikling af det hydrologiske 

tilpasningslag. I 2024 vil der være fokus på overlevering af styring af de nye ar-

bejdsgange forbunden med ajourføring af tilpasningslaget, fra projektet til drift 

med forankring i Produktionsforum, herunder håndtering af årshjul for opgaver 

forbundet med opdatering af tilpasningslaget ift. Quick DHM, kommune-kon-

takt, -support og -assistance, vejledninger, webinarer og lignende.  

Det blev aftalt at der afsættes tid på juni-mødet til dette arbejde, samt at Jens 

Gottlieb (som både er med i projektledelsen og GeoDanmark sekretariatet) del-

tager.  

 

Louise informerede om at der opstarter nyt læringsforløb d. 5. februar til maj. 

Læringsforløbet har fokus på oplæring i brug af listerne fra NIRAS kvalitetsløft 

af tilpasningslaget, såkaldte CSV-filer der kan benyttes til systematisk at 

steppe rundt mellem tilpasningerne ud fra en klassifikation. Læringsforløbet er 

annonceret via GeoDanmark og det vandfaglige netværk Kommunernes Vand 

og Naturnetværk og via LinkedIn. 23 kommuner har tilmeldt sig.  

 

Merete beder på vegne af FOSAKO om et overblik over hvilke kommuner der 

deltager i læringsforløb, så de ved hvilke kommuner der har styr på tilpasnings-

laget. 

 

Merete spurgte om kommuner der ikke har været med i læringsforløb kan få 

adgang til CSV-filer da flere kommuner har efterspurgt disse udenfor lærings-

forløb.  

 

Louise informerede om at projektet går i gang med evaluering nu – evaluering 

af tilpasningslaget, NIRAS’ kvalitetsløft og fortsat evaluering af projektets øv-

rige leverancer (læringsforløb, hjælpedata, hjælpe funktionalitet i GeoDK). 

Sten orienterede om at han arbejder på en evaluering af NIRAS’ produktion i 

Odense kommune.  
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat  

 

Louise spørger om nogen i PF vil være med i evalueringsopgaven.  

 

Pause 10 minutter    

Orienteringer  

 

Fra SDFI  SDFI er flyttet fra Rentemestervej til Sankt Kjelds Gård.  

Eskil: Cecilie Elle er blevet fastansat som kontorchef i JOB 

Jørgen: Direktør Rikke Hougaard Zeberg har ændret lidt i strukturen for hvor-

dan vi mødes (eksempelvis månedlige husmøder).  

SDFI bruger masser af tid på at få dagligdagen til at fungere. Det bliver bedre 

og bedre, men det tager tid.  

 

Kommuner  Christian: Gribskov har meldt sig ud af GeoØst. (Se under eventuelt)  

Ronny fra Skanderborg flytter til Århus, en fra Silkeborg flytter til Viborg. Ledige 

stillinger i Struer og Lemvig er ved at være besat.  

GeoNord: Der er ansat medarbejder i Brønderslev. Sarah er ikke i Rebild mere, 

Vesthimmerland varetager funktioner indtil en ny bliver ansat.  

Nordfyn: Peter overgår til Kerteminde 

GeoMidt: Savner produktionsoverblikket ift. rapporter med hvad der er på vej. 

Vil gerne vide hvornår der skal sættes tid af til det, Jørgen kommenterer at der 

snart kommer noget, både ift. kortvisning og rapporter.  

Fra fællessekretariatet   Fokus på kommunikation til fagmedarbejder og ledere.  

Internat for Sekretariatsudvalget: Der bliver arbejdet med AI og optimering af 

udpegninger.  

Opdateringer til kontaktper-

sonsarket 

 Der skal opdateres på kontaktpersonarket.  

Todo-listen og års-

hjul  

To do-listen  

 

Bilag C – To do - li-

ste 

To-do liste er gennemgået.  

Kontakt til beliggenhedsgruppen: Møde den 19. februar. VURDST kan tage be-

slutning om geokodning. Marianne vender tilbage med opfølgning. Der kunne 

godt etableres et bedre samarbejde ift. geokodning. Der er lidt uklart hvad 

kommunerne er forpligtet til ift. vejledninger.  
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat  

Afventer tilbagemelding fra Systemforum ift. automatiske beskeder og kommu-

nikation direkte i og fra GeoDK. Annette tager fat i Reno om afdækning af mu-

ligheder for hvordan det konkret kan gøres. Systemet kunne med fordel over-

tage en del af kommunikationen til kommunen. Christian siger at nogle kommu-

ner tror at deres ændringer i GeoDK automatisk bliver sendt videre. Der er be-

hov for at kunne klarmelde via GeoDK editor. Tovejskommunikation er ikke på 

vej endnu. Pt. undersøges en envejskommunikation i GeoDK til kommunerne 

om status.  

 

Annette rykker, SDFI samler op, tager fat i Systemforum om en endelig tilbage-

melding.  

Aktuelt fra årshjul  Bilag D - Årshjul  Evaluering af vektorproduktionen. Opsamling på mail.  

Eskil indhenter opsamling af broer i maj.  

Januar: SIKRING AF KORREKT VEJKODE OG BBR-UUID: 

Når ajourføringen af GeoDanmark-data er afsluttet for en kommune, gennem-

går kommunen:  1. vejkoder på nye veje og 2. BBR-UUID på nye/ændrede 

bygninger. Bjarke står for én proces, proces er løbende når der sker ændrin-

ger. Marianne følger op, men efterspørger input. Hvordan gør vi det, og hvad 

sker af sig selv.  

 

Der er lister der kan bruges fra BBR Explore, men det er ikke alle der vil 

have/bruge dem. Det bliver afklaret på møder i foråret (bl.a. SDFI og VURST) 

og 3 timers webinar med Lennart.  

  

GeoDanmarks Ar-

bejdsprogram 2024 

Gennemgang af Produktions-

forums opgaver på GeoDan-

marks Arbejdsprogram 2024.  

Se Arbejdsprogram 

på hjemmeside 

3 punkter på AP ’24.  

Merete: Driftsansvaret på hydrologisk tilpasningslag er også en del af det, men 

behøver ikke at blive afrapporteret til bestyrelsen. Det er først officielt drift fra 

’25, men det skal forberedes.  

 

Jørgen: Optimering af udpegninger er også en del af det, men det skal ikke gø-

res endnu.  

https://www.geodanmark.dk/anvend-geodata/arbejdsprogram/
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat  

 

Vejledninger til geokodningen er forhåbentligt VURDST. 

 

Produktionsforum skal sørge for at vejledningerne er opdaterede og til at gen-

nemskue. 

Mødeplanlægning 

for 2024 

Afklaring om online-møder i 

møderækken i 2024.  

Møderække 2024: 

1. februar (online), 

25. april (med Admi-

nistrativ Ajourføring), 

20. juni, 26. septem-

ber, 7. november 

(online?) 

Møderække i fremtiden:  

Enighed om at første møde i februar skal være online.  

Enighed om at sidste møde i november skal være online. (også i ’24)  

Frokost     

Status på produktio-

nen 

 

Foto (Eskil)  

 

 Ændret flyfotografering. Ændret starttidspunkt for totalajourføringsområderne 

implementeres i ’24, totalajourføring startes 20. marts i stedet for 10. marts.  

 

 Eskil præsenterer (se bilag på møde). 

 Andrew vil gerne komme til juni-mødet og præsentere ’Siemens Rose’ og 

fremvise forbedret resultater.  

 

Sparring om udbud:  

Eskil tager kontakt til Hillerød, som har bestilt et for stort areal ifm. bestilling af 

ekstra flyvelinjer.  

Jørgen påpeger, at tiltagene fra forbedret fly- og ortofoto i udbud er nødt til at 

være i optioner, da nogle elementer tidligst kan vedtages i december.  

Opstarten kunne godt skydes, måske helt til april. Det skal der regnes lidt på.  

Til junimødet: oplæg fra JOB med overordnede parametre, der åbnes for for-

slag fra den kommunale side.  
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Tilbagemelding på bestyrel-

sens beslutning om betaling 

for 10 cm ortofoto 

 Jørgen orienterer om sagen der var for bestyrelsen om egenbetaling af 10 cm 

flyvning. Bestyrelsen besluttede i december at betalingen godt kan varetages 

af foreningen.  

Vektor (Annette/Jørgen) 

 

 Udpeget ajourføring er på sporet, kvaliteten er fint.  

Alle kommuner er enten afsluttet eller i gang.  

Totalajourføring har haft nogle knaster pga. ny producent. Vi vil gerne fortsætte 

med dem næste år.  

IIC er et internationalt firma, projektledere m.f. er spredt rundt i Europa.  

Udpeget Ajourføring: 

69 Kommuner afsluttet og opdateret i GeoDK 

2 Kommuner godkendt på betingelse af at DSM foretager enkelte rettelser og 

genleverer 

3 Kommuner kontrolleres hos Kommune/SDFI 

0 kommuner klar til kontrol i SDFI 

5 Kommuner i produktion hos DSM 

Antal behandlede udpegninger for de 76 kommuner. Er ca. 149.000 

 

Totalajourføring: 

10 Kommune afsluttet og opdateret i GeoDK 

4 Kommuner kontrolleres i SDFI 

4 Kommuner i produktion hos IIC 

1 Kommuner endnu ikke sendt i produktion 

 

Allan (Syddjurs) efterspørger statusrapporter. SDFI forsikrer om at de er på vej 

tilbage, nyt system giver udfordringer. 

Emner til behandling 

samt henvendelser 

 Planlægning af fællesmøde 

med Administrativ Ajourføring 

 Vejledninger:  

Vejledninger bor fra nu af på et samlet GeoDanmark vejledningsunivers, som 

bliver offentliggjort snarest.  

Det kunne være fint hvis der var færre, mere samlede vejledninger.  
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På mødet skal der laves en plan for gennemgangen af vejledninger.  

Vejledninger kan med fordel ligges i HTML på Confluence-site. 

Kan formatet af universet laves som specifikationen?  

Der efterspørges statistik fra hjemmesiden om, hvilke vejledninger der bliver 

brugt. 

KL – er det en mulighed at flytte mødet til kl 9, så der er lidt mere tid? Alternati-

vet er at vi flytter frokost til kl 12, og skubber mødet i den anden ende.  

Vandløbsmidte ajourføring 

(Sten Frandsen) 

 Bilag E Vandløbsmidter i GeoDanmark ligger til grund for bræmmekort hos landbrugs-

styrelsen, så derfor bør vi tage hånd om at de er så korrekte som muligt. Eskil: 

der bør ligge noget software, der automatisk kan flytte vandløbsmidten ift. høj-

demodellen. Septima har lavet softwaren. Det skal formentlig ”støves af” før 

det kan bruges. 

 

Jørgen påpeger, at det er en produktionsforum problemstilling, som vi skal tage 

højde for, om end det ikke er en let eller automatisk opgave. Der skal tages 

højde for bemanding, økonomi og omfang. Fremgangsmåder kan tages op på 

en af det næste møder.  

Kurt forslår en engangsøvelse landsdækkende, som flytter den slags fejl som 

er påpeget her. Det kan blive dyrt og tidskrævende, så det skal afklares hvor 

meget og hvad kan lade sig gøre.  

Sten mener bør blive kontrolleret, når der kommer ny højdemodel (hver 5. år). 

Allan foreslår en model, hvor der kun ses på vandløb som er omfattet af bræm-

mekort af landbrugsstyrelsen eller inde i skovpolygoner.  

I SDFI skal der snakkes med højdemodel-holdet: det tages op på juni-mødet. 

Især når Andrew også er med ifm. Siemens Rosen.  

Opfølgning på Best Practice 

Bygninger  

Vejledning udsendt 

d. 12.09.2023 til 

kommentering. 

 Det aftales at den bliver kommenteret på ny. Det tages op på fællesmødet 

med Administrativ ajourføring.  

Eventuelt   FTP: Eskil fortæller, at det undersøges hvad det vil koste at købe/leje en FTP, 

siden der har været problemer med at kommuner ikke har kunne komme ind. 

Merete spørger om det kan løses i kortsamarbejderne, evt. på teams. 



Side 9/9 

Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat  

Kommuner der ikke er repræsenteret i kortsamarbejder: Frederikssund, Kø-

benhavn, Frederiksberg og Gribskov. 

  

Giver anledning til snak om betjening af kommuner, der ikke af del af kortsam-

arbejder. Umiddelbart bliver de kommuner, der ikke betaler, stadig serviceret. 

Der er et principielt problem. Hvis vi stopper med betjeningen, vil der ligge en 

opgave hos nogle andre (fællessekretariat eller SDFI?). 

Kommunerne, der ikke er i kortsamarbejde, er stadig medlemmer af forenin-

gen, og skal betjenes. 

 

Christian snakker med GeoØst og kommer med en tilbagemelding til Produkti-

onsforum og SDFI om, hvordan de ønsker, at det håndteres, fremadrettet skal 

SDFI informeres, hvis kommuner forlader kortsamarbejder.  

 


